
 انتشار 2 تقریظ رهبر انقلاب
 بر کتاب های شهید صدرزاده 

2 تقریظ رهبر انقلاب بر کتاب های شــهید مدافع 
حرم مصطفی صدرزاده منتشر می شود.

»پانزدهمین پاسداشــت ادبیات جهاد و مقاومت« 
همراه با انتشار تقریظهای حضرت آیت الله خامنه ای 
بر کتاب های »اســم تو مصطفاست« و »سرباز روز 
نهم« در اولین رویداد ملی تکریم فعالان مســاجد 
سراســر کشــور باعنوان »مثل مصطفی« توســط 
مؤسســه ی پژوهشــی-فرهنگی انقلاب اسلامی و 

سازمان بسیج مستضعفین برگزار خواهد شد.
کتاب »ســرباز روز نهم« روایتی از زندگی و زمانه 
شــهید مصطفی صدرزاده در ۶۳2 صفحه است که 
توسط انتشــارات راه یار منتشر شــده و »اسم تو 
مصطفاست« زندگی نامه داستانی این شهید مدافع 
حرم به روایت همســر شــهید می باشد که به قلم 
خانم راضیه تجار نوشــته و توسط انتشارات روایت 

فتح در 2۷2 صفحه منتشر شده است.
مراســم انتشار تقریظ رهبر انقلاب بر این دو کتاب  
که ۳۰ مردادماه همزمان با روز جهانی مســجد و 
اولین رویداد تکریم فعالان مســاجد سراسر کشور 
در مسجد مقدس جمکران برگزار می شود، بصورت 
زنده از رســانه KHAMENEI.IR و شــبکه های 

سیما پخش خواهد شد.
رهبــر معظم انقلاب اســلامی در بیانات ســی و 
چهارمین سالگرد ارتحال حضرت امام خمینی )ره( ، 
مســاجد و هیئات سراسر کشور را از جمله هزاران 
هســته مقاومت دانستند و برخاســتن یک جوان 
نورانی و شــخصیت منور مانند شهید صدرزاده از 
یک روستا در اطراف شهریار را امیدآفرین خوانده و 
فرمودند: ما از این مصطفی های صدرزاده درسراسر 

کشور بسیار داریم و اینها همه امید بخش است.
پیش از این دفتر حفظ و نشــر آثــار رهبر معظم 
انقــلاب اســلامی در برنامه هــای جداگانــه ای از 
نویســندگان و راویان کتاب های جهاد و شــهادت 
ازجمله »نورالدین پسر ایران«، »پایی که جا ماند«، 
»لشــکر خوبان«، »من زنده ام«، »آن بیست و ســه 
نفر«، »وقتی مهتاب گم شــد، گلســتان یازدهم، 
دختر شینا، آب هرگز نمی میرد«، »فرنگیس«، »در 
کمین گل ســرخ«، »مربع های قرمز«، »عصرهای 
کریســکان«، »تنها گریه کــن«، »حوض خون« ، 
»مهاجر ســرزمین آفتاب« و »خاتون و قوماندان« 
تقدیــر نمــوده و یادداشــت ها و تقریظ های رهبر 
انقلاب اسلامی بر این کتاب ها را منتشر کرده بود.

پرونده عظیمی برای منافقین و ۱۰۷ نفر 
از اعضای آن تشکیل شده است 

دبیر ســتاد حقوق بشر با اشــاره به اینکه پرونده 
عظیمی بــرای منافقیــن و ۱۰۷ نفــر از اعضای 
ارشــد این گروهک تروریستی تشکیل شده، گفت: 
ایران خواهان خلاصی جهان از شــر تروریســم و 

گروهک های تروریستی است.
کاظــم غریب آبــادی، معاون امــور بین الملل قوه 
قضاییــه در گفت وگویی ضمن اشــاره بــه اینکه 
منافقین یک گروهک تروریستی است که دستش 
به خون هزاران نفر از ایرانیان آلوده شــده اســت، 
گفت: آن ها مردم بی گناه کشــورمان را به شهادت 
رساندند و اکنون آزادانه در برخی از کشورها تردد 
می کننــد. وی با بیان اینکه به موازات فشــارهای 
حقوقی، قضایی و سیاســی که جمهوری اسلامی 
ایران بر برخی از کشــورهای میزبان منافقین وارد 
کرده، خود این کشورها هم به این نتیجه رسیده اند 
که منافقین واقعا یک گروهک تروریســتی است، 
اظهار کرد: این کشــورها در حــال محدود کردن 
منافقین هســتند و مــا از اقدام های صورت گرفته 
برای محدودســازی گروهک تروریســتی منافقین 

استقبال می کنیم.
غریب آبادی، بیان کرد: ما طبیعتا به این ســطح از 
اقدام ها قانع نیســتیم و کشورهای میزبان منافقین 

باید یا آن ها را اخراج یا محاکمه کنند.
دبیر ســتاد حقوق بشــر همچنین با اشاره به این 
موضوع که پرونده عظیمی برای گروهک تروریستی 
منافقین و ۱۰۷ نفر از اعضای ارشــد این گروهک 
تروریســتی تشــکیل شــده و کیفرخواست آن به 
دادگاه ارسال شده است، عنوان کرد: شعبه ویژه ای 
تشــکیل و نشر آگهی شده اســت؛ ضمن اینکه از 

طریق ایمیل به متهمان اطلاع رسانی شده است.
معاون امــور بین الملل قوه قضاییه، اعلام کرد: این 
دادگاه به زودی برابر مقررات آیین دادرسی کیفری 
کار خود را آغاز خواهد کرد. به گفته غریب آبادی، 
ما درصدد هستیم از تمامی ظرفیت ها برای مقابله 
با تروریست ها به ویژه گروهک تروریستی منافقین 

استفاده کنیم.
دبیرستاد حقوق بشر با بیان اینکه در این چارچوب 
از ظرفیت های حقوقی - قضایی در ســطح داخل و 
در سطح بین المللی استفاده می کنیم، توضیح داد: 
در رابطه دو جانبه با کشــورهایی که منافقین در 
آن هــا حضور دارند، آزادانه تردد می کنند و از آنجا 
عملیات های تروریستی خود را هدایت می کنند نیز 

فعالیت می کنیم.
غریب آبــادی در پایان گفــت: طبیعتا از ظرفیت 
سیاســی نیز با ایــن هدف که نه تنها از شــر این 
گروهک تروریستی خلاص شویم، استفاده می کنیم 
و بر این باوریم که دنیا باید از شر این گروهک های 
تروریست خلاص شود؛ ما به اقدام های خود در این 

زمینه ادامه خواهیم داد.

اخبار

در ایام پیش ثبت نام انتخابات مجلس دوازدهم، دو گرایش 
میان اصلاح طلبــان وجود دارد و این جریــان در دوگانه 
آمدن و نیامدن به  سر می برد و بخشی از آنها به بهانه عدم 

مشارکت، خواهان انفعال در امر انتخابات هستند.
»چرا رأی ندادیم، چرا رأی دادیم!« این تیتر مناظره ای بود 
که بعد از انتخابات ســال 98 میان غلامحسین کرباسچی 
دبیرکل وقــت حزب کارگــزاران و مصطفی تــاج زاده از 
چهره های رادیکال جناح اصلاح طلب برگزار شــد؛ تاج زاده 
در آن مناظره که در ســالنامه ســازندگی برای نوروز 99 
منتشر شد، عدم رای ندادن را ناشی از مهندسی انتخابات 
دانست اما کرباســچی نظری متفاوت از وی داشت و علت 
رای نیاوردن جناح خودشان را عملکرد آنها در شورای شهر 

و دولت حسن روحانی می دانست.
دبیرکل وقت کارگزاران معتقد بود مردم حتماً از شهرداری 
و شــورای شــهر تهران در دوره ی اصلاح طلبــان ناراضی 
هســتند و مجلس)مجلس دهــم( هم عملکــرد چندان 
قابل دفاعی نداشته است: »دولت هم متأسفانه خصوصاً در 
دوره دوم آقای روحانی به نظر فَشل شده است، حال یا به 
خاطر فشارها و کارشــکنی های داخلی که رقبای سیاسی 
انجام دادند )که امری طبیعی اســت و همیشه بوده( یا به 
خاطر فشارهای خارجی. این اتفاقات در دولت دوم آقایان 
خاتمی، هاشــمی و احمدی نژاد هم وجود داشــته است. 
همین احمدی نژاد که همه می گفتیم آن را جناح راســت 
نعمت الهی می داند، دیدیم که در دوره دوم اش چه اتفاقاتی 
رخ داد. بنابراین علت این که جناب تاج زاده می فرمایند در 
ســال 92 بالا و پایین خواستار تغییر بودند، عملکرد دولت 
احمدی نژاد و مجلس نهم بود یعنی ما به خاطر ضعف های 
دولت احمدی نژاد توانســتیم در ســال 92 نقطه ضعف ها، 
انتقــادات و حرف ها را بیــان کنیم و پیــش برویم. حال 
همین موضــوع را اگر به دولت آقای روحانی تعمیم دهیم 

و خصوصاً در دور دوم نسبت به بحث اقتصادی نگاه کنیم، 
گرفتاری داشتیم.«

اصلاح طلبان و دوگانه ی آمدن و نیامدن!
از آن زمــان انتخابات مجلس یازدهــم و همچنین دولت 
ســیزدهم، دعوا میان این دو گرایش بر ســر شــرکت در 
انتخابــات و حضور فعال و یا گوشه نشــینی و عدم دعوت 
به مشارکت دیده می شود. برخلاف انتخابات های 92، 94 
و 9۶، کــه همه این جریان برای وارد کردن افرادشــان به 
شــورای شــهر و مجلس کمر همت بسته بودند، بخشی از 
ایــن جریان حالا به بهانه هایی همچون مشــارکت نکردن 
مردم در انتخابات و یا احتمال ردصلاحیت ترجیح می دهد 
نظاره گــر میدان رقابت ها باشــد و این تمایــل آنها بعد از 
اغتشاشات سال گذشــته و میدان داری اپوزیسیون شدت 
گرفت و جریان اصلاح طلب تــلاش کرد با گروگان گرفتن 
مشارکت، دســتی بر ســرمایه ضدانقلاب داشته باشند و 

منفعتی ببرند.
با این وجود، با توجه به فضای انتخاباتی شدن کشور و افول 
براندازان، بخشــی از بدنه جریان اصلاحات  به این نتیجه 
رسیده که عقلانی تر از قبل عمل کند و وارد گود انتخابات 
شود و برخی چراغ خاموش و یا علنی به دعوت از نخبگان 

و اصلاح طلبان برای پیش ثبت نام پرداختند. 
محمدرضــا عارف که بعد از انتخابات ســال 98 و انحلال 
شورای عالی سیاســت گذاری اصلاح طلبان، جایگاه سابق 
خود را در هدایت بخشی از این جریان از دست داده  است، 
در قالب مجمع وزیران ادوار که وی ریاســت دوره ای آن را 
برعهده دارد، "از نخبگان و دلسوزان توانمندی که به ایران 
و اســلام علاقمند هســتند" دعوت کرد تا "با ثبت نام در 
انتخابات مجلس شورای اسلامی، مقدمات روی کار آمدن 

مجلسی توانمند و کارآمد را فراهم سازند."

حسین مرعشــی دبیرکل حزب کارگزاران که در انتخابات 
قبل لیست جداگانه ارائه کرده بودند هم در نشست دبیران 
استانی این حزب از ذی نفعان صنفی و گروه های اجتماعی 
درخواســت کرده بود تا از موضع دفاع درخصوص مسائل 

صنفی و سیاسی خود وارد انتخابات شوند.
احزاب دیگری همچون حزب ندای ایرانیان، مردم سالاری 
و اعتماد ملی هم با دعوت از شــرکت مردم در انتخابات و 
ثبت نام اعضایشان، در حال برنامه ریزی انتخاباتی هستند. 

امــا آن بخش از بدنــه اصلاحات که طیــف رادیکال آنها 
محســوب می شــود و اکثریت را در جبهه اصلاحات ایران 
در دســت گرفته، بــه بهانه هایی همچون عدم مشــارکت 
و یــا ردصلاحیت هــا، فعــلا ثبت نام ها را بــه اختیار خود 
اصلاح طلبــان واگذار کرده و تأکید و تحریضی برای حضور 

فعال در این عرصه ندارند. 

اپورتونیست اصلاح طلبانه
جریان تحریم طلب در اظهاراتش عدم شرکت خود را حواله 
به اوضاع کشور و مردم می دهند؛ آذر منصوری رئیس جبهه 
اصلاحات در مصاحبه با سایت جماران گفته است: در ۱4۰2 
تحلیل ما این است که نوع رفتارها ضد مشارکت است و به 
همین دلیل امیدی به افزایش مشــارکت وجود ندارد؛ فکر 
می کنم اصلاح طلبان در جامعه چنین امکانی را ندارند که به 

راحتی بتوانند در مورد انتخابات صحبت کنند.«
در ششــمین روز پیش ثبت نام هــا که تعــداد متقاضیان 
نمایندگــی مجلس رکورد ادوار قبل را شکســته و فضای 
کشــور نشــان از آن دارد کــه برخلاف تبلیغات وســیع 
برانــدازان، کمکان مردم راه اصلح کشــور را صندوق رای 
می دانند، اظهارات کرباســچی در همان مناظره معروف به 
ذهن می رســد. اینکه رادیکال های اصلاحات به جای آنکه 
خود و یا عملکردشــان را مقصر بداننــد، توپ را به زمین 

مردم می اندازنــد و با ادعای عدم مشــارکت در انتخابات 
فعالیت نخواهند کرد. 

در حقیقت، شرکت نکردن رادیکال ها در وادی انتخابات با 
توجه به تجربه گذشــته نه از سر همراهی با مردم به دلیل 
عدم مشــارکت است بلکه بیشتر ناشــی از عدم اقبال در 
پیروزی در انتخابات اســت. این تعبیری اســت که محمد 
قوچانی ســردبیر مجله آگاهی نو و عضو شــورای مرکزی 
کارگزاران از نحوه انتخاب آذر منصوری به ریاســت جبهه 
اصلاحات نوشــته اســت. وی رفتــار تحریم طلبانه طیف 
حزب اتحادملت را که همان بازماندگان دو حزب رادیکال 
مشارکت و ســازمان مجاهدین انقلاب هستند را ناشی از 
رای نیاوردن می داند و الا در مقاطعی که شــانس پیروزی 

بالا بود، از اعتبار سید محمد خاتمی هم خارج کردند. 
بــرای مثال قوچانــی در این  باره چنین می نویســد: »در 
انتخابات ریاســت  جمهــوری ۱4۰۰ در حالی  که اصلاح  
طلبانــی مانند مهــدی کروبی، بهزاد نبــوی، محمد جواد 
ظریف و عبدالکریم سروش به  صراحت از عبدالناصر همتی 
حمایت می کردند و خاتمی نیز از مردم می خواســت همت 
کننــد و رای دهند، بانویی به نام آذر منصوری رو در روی 
دیگر اصلاح طلبان از جمله کارگزاران ایســتاد و با تفاوت 

یک رای مانع از حمایت جبهه اصلاحات از همتی شد.«
گرچه ممکن است این اقدام را تلاش برای تحریم انتخابات 
بدانیم، اما در کمال تعجب همین جریان معتقد به تحریم 
انتخابات ریاســت جمهوری نه تنها برای شورای شهر تهران 
فهرســت داد، بلکه نــام و امضای ســیدمحمد خاتمی را 
به صراحت خرج آن شورا کرد؛ چراکه مطمئن بود اکثریت 
کرسی های آن شورا در اختیار حزب اتحاد ملت خواهد بود. 
همچنانکه در شــورای شهر قبل از آن چنین بود... در واقع 
پشت  پرده این رادیکالیسم چپ نوعی اپورتونیسم)فرصت  

طلب( قرار داشت.«
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گزارش
شکاف انتخاباتی در اصلاح طلبان 

دیوارسختواقعیتوانفعالتحریمطلبان

ســخنگوی کمیســیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اســلامی گفت که در 
صورت موافقت نمایندگان با بررسی لایحه عفاف و حجاب طبق اصل 8۵ احتمالا 
جلســات کمیسیون حقوقی به صورت پخش زنده تشــکیل می شود تا مردم در 

جریان تصمیم گیری نمایندگان قرار گیرد.
کاظــم دلخوش در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: در صورتی کــه نمایندگان با 
بررســی لایحه عفاف و حجاب طبق اصل 8۵ )بررســی در کمیســیون به جای 
صحن علنی( موافقت کنند، این لایحه برای بررســی به کمیســیون حقوقی به 
عنوان کمیسیون اصلی و کمیســیون فرهنگی به عنوان کمیسیون فرعی ارجاع 
می شــود منتهی در زمان بررســی مواد لایحه اعضای دو کمیســیون حقوقی و 

فرهنگی حضور خواهند داشت.
وی اظهــار کــرد: ۱۵۰۰ پیشــنهاد از ســوی نماینــدگان مجلــس بــر روی 
گــزارش کمیســیون حقوقــی دربــاره لایحــه عفــاف و حجاب ثبت شــده 
اســت کــه عمــلا رســیدگی بــه تمامــی ایــن پیشــنهادات وقــت زیادی 

 می بــرد و امــکان بررســی آن در صحــن علنــی مجلس شــورای اســلامی 
وجود ندارد.

سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی در مورد این که آیا 
احتمال پخش زنده جلسات کمیسیون حقوقی و در زمان بررسی لایحه عفاف و 
حجاب وجود دارد، تصریح کرد: معتقدم که مردم باید از مصوبات مجلس شورای 
اسلامی مطلع باشند که این شامل موارد اصل 8۵ هم می شود لذا پیشنهاد داریم 
که جلســات کمیسیون حقوقی در زمان بررسی لایحه عفاف و حجاب به صورت 
زنده از ســامانه مجلس پخش شود تا مردم در جریان تصمیم گیری نمایندگان و 

مصوبات قرار گیرند.

احتمال پخش زنده جلسات کمیسیون 
حقوقی در زمان بررسی لایحه عفاف و حجاب

فرمانـده نیـروی زمینی سـپاه پاسـداران انقلاب اسـلامی 
گفـت: حـدود چهـار سـال در شـمال غرب عملیـات انجام 
دادیـم  تـا امنیـت در جـوار مرزهـای  غربـی برقرار شـود و 
این  منجر به این شـده اسـت که امروز تروریسـتها از کنار 
مرزهـای کشـورمان به عمـق اقلیم عراق عقب نشسـتند.
نیـروی زمینـی سـپاه  فرمانـده  پاکپـور  سـردار محمـد 
پاسـداران انقـلاب اسـلامی دیـروز در آییـن تجلیـل از 
خبرنـگاران، اظهـار داشـت: مـردم از زحمـات فرزنـدان 
خـود در عرصـه امنیتـی، محرومیت زدایـی و مردم یـاری 
کمتـر مطلـع می شـوند و ایـن  در حالی اسـت کـه نیروی 
زمینـی سـپاه در ایـن حوزه ها فعالیتهـای زیـادی دارد لذا 
خبرنـگاران بایـد بتواننـد به انحـای  مختلـف ایـن اقدامات 
را بـرای آگاهـی  جامعـه انعـکاس دهند. وی افـزود: خیلی 
از مـردم   کشـورمان  نسـبت بـه اقداماتـی کـه نزسـا در 
۱۰ سـال گذشـته در مناطـق مـرزی کشـورمان هم چون 
مناطق مرزی شـمال غرب کشـور انجام داده اسـت، مطلع 
نیسـتند به  عبـارت دیگـر مـردم نمی داننـد کـه در ایـن 
مناطـق مـرزی از ۱۵ مهـر بـرف می بـارد و به واسـطه آن 
جاده هـا تـا اوایـل تیر بسـته می شـود و امـکان رفت وآمد 
وجـود نـدارد امـا بـا وجـود ایـن، رزمنـدگان این  نیـرو  در 
از مرزهـای کشـورمان  پاسـداری  بـه  چنیـن وضعیتـی 

هستند. مشـغول 
پاکپـور ادامـه داد: همچنین مردم کشـورمان خبـر ندارند 
کـه تـا سـال 9۰ عناصـر ضدانقـلاب در بخش وسـیعی از 
مرزهـای  ایران در شـمال غرب کشـور و مناطـق پیرامونی 
آن مسـتقر بودنـد و در مقابـل مـا هیـچ  حضـور فیزیکـی 
 نداشـتیم لـذا از سـال 9۰ بـرای اینکـه در ایـن  بخـش از 
مناطق میهن عزیزمان حضور داشـته باشـیم،  عملیاتهایی 

را انجـام دادیـم و  شـهدایی را هـم تقدیـم  کردیم.
وی تصریـح کـرد: امنیـت در جنـوب شـرق کشـور  امروز 
دسـته های  امسـال  کـه  اسـت  شـده  پایـدار  به شـکلی 

به راحتـی حرکـت  امـام  حسـین)ع( در شـهر  عـزاداری 
بـرای  البتـه  می پرداختنـد  عـزاداری  بـه  و    می کردنـد 
برقـراری این  امنیـت، حلقه های  مختلفـی را ایجاد کردیم 
تـا عملیـات انتحـاری صـورت  نگیـرد و ایـن در حالـی 
اسـت که سـالهای قبل شـاهد بودیم در تاسـوعا عملیات 

انتحـاری صـورت گرفتـه بـود.
فرمانـده نزسـا تأکید کـرد: عامـل انتحـاری را گرفتیم که 
قاشـق و  چنـگال در جیبش بود و وقتی دسـتگیر شـد در 
بازجویی هـا عنـوان  کـرد کـه "ایـن وسـایل را بـرای ایـن 
همـراه خـود دارم کـه وقتـی فـردا شـهید می شـوم کنـار 
رسـول  الله بتوانم با اسـتفاده از آنها ناهار بخـورم"؛ اینها را 
مـردم مطلع نیسـتند اما وقتـی رونمایی صـورت می گیرد 
مـردم  به سـرعت مطلـع می شـوند در صورتـی  کـه چنین 

اقداماتـی کمتـر منعکس می شـود.
وی  اضافـه کـرد: فـداکاری و  مجاهدتهـا و ایثارگری هـا در 
نیـروی زمینـی سـپاه کمتر مطرح شـده اسـت لـذا برای 
بیـان ایـن فداکاری هـا نبایـد فقـط بـه فرماندهـان متکی 
 بـود بلکه خیلـی از رزمنـدگان می تواننـد راوی مجاهدتها 

در عرصه هـای  مختلف باشـند.
پاکپـور گفـت: حدود چهار سـال در شـمال غرب عملیات 
انجـام دادیم  تـا امنیت در جوار مرزهای  غربی برقرار شـود 
و ایـن  منجـر بـه این شـده اسـت کـه امـروز تروریسـتها 
از کنـار مرزهـای کشـورمان بـه عمـق اقلیـم عـراق عقب 
نشسـتند در واقـع عملیاتهـای سـپاه ادامـه داشـت تـا 
مقامـات دولت عراق از ما خواسـتار توقف عملیات شـدند.
وی بـا بیـان اینکـه زمینه ایـن عملیاتهـای سـپاه عقبه ای 
ده سـاله دارد، تصریـح  کرد: زمانی که سـردار شوشـتری را 
بـه فرماندهی جنوب شـرق کشـور منصـوب  کردیم 42۰ 
کیلومتـر خـأ حضور داشـتیم از ایـن روی بـرای برقراری 
امنیـت، مردم  منطقـه را در ایجاد امنیت مشـارکت دادیم 

و اکنـون  توانسـتیم امنیـت را مردمی کنیم.

سردار پاکپور:

 عملیات های سپاه تروریست ها را 
از کنار مرزها به عمق اقلیم عراق عقب راند

نماینـده مـردم ارومیـه، با اشـاره وضعیت دریاچـه ارومیه، 
گفـت: نتایـج اقداماتـی که بـرای احیـای دریاچـه ارومیه 
شـده اسـت، شـاید هنـوز بـه صـورت ملمـوس به چشـم 
نمی آیـد بـه لحاظ اینکه تـازه پروژه هـا به اتمام رسـیده و 
آبگیـری هنـوز صورت نگرفتـه اما ایـن اقدامـات می تواند 

بـه تدریـج نتایج مثبتـی را بـرای دریاچه ایجـاد کند.
سـید سـلمان ذاکـر، نماینـده مـردم ارومیـه در مجلـس 
شـورای اسـلامی، در گفتگـو بـا فـارس، با اشـاره وضعیت 
دریاچـه ارومیـه، گفـت: نتایـج اقداماتـی که بـرای احیای 
دریاچـه ارومیـه شـده اسـت، شـاید هنـوز بـه صـورت 
ملمـوس به چشـم نمی آیـد به لحـاظ اینکه تـازه پروژه ها 
بـه اتمـام رسـیده اسـت و آبگیـری هنـوز صـورت نگرفته 
اسـت امـا این اقدامـات می تواند به تدریـج نتایج مثبتی را 
بـرای دریاچه ایجـاد کند. موضوع خشـکی دریاچه ارومیه 
از سـال های گذشـته مـورد توجـه بسـیاری از رسـانه ها، 
فعـالان محیـط زیسـت و مـردم قـرار گرفتـه و در همین 
راسـتا جمعی از مخاطبـان خبرگزاری فـارس هم، با ثبت 
پویش هایـی در سـامانه فـارس من خواسـتار اقـدام جدی 
بـرای احیـای دریاچـه ارومیـه شـده اند. نماینـده ارومیـه 
در رابطـه بـا ایـن مطالبه بـه فـارس گفت گفـت: دریاچه 
ارومیـه قلـب ملـت ایـران و قلب تپنـده مـردم آذربایجان 
اسـت. هزینه هایـی کـه بـرای احیا می شـود بسـیار کمتر 
از هزینه هـای آسـیب زدایـی اسـت و بـه نظـر مـن دولت 
صمیمانه و صادقانه وارد کار شـده اسـت و دبیر ستاد احیا 
و وزارت نیـرو نیـز خـوب کار کـرده اند اما بـه لحاظ اینکه 
ایـن خشـک شـدن تدریجی بـوده اسـت، احیـای آن نیز 

تدریجـی و متعاقبـاً زمـان بر خواهـد بود.
وی بـا بیـان اینکـه حـدود 28 راهـکار بـرای احیـای 
اظهـار  ارومیـه در نظـر گرفتـه شـده اسـت،  دریاچـه 
کـرد: بـه نظـر می آیـد مشـکلات سـخت افزاری شـامل 
انتقـال آب بـه دریاچـه ارومیه به پایان رسـیده اسـت و 

عـلاوه بـر آن، اقدامات نرم افـزاری مانند فرهنگ سـازی، 
سیاسـتگذاری، تامیـن منابـع مالـی و مشـارکت مـردم 
و راهکارهـای دیگـر مثـل کاهـش مصـرف آب، الگـوی 
کشـت اصـلاح کاشـت و خریـد تضمینـی محصـولات 
کشـاورزی و حاکمیـت آبیـاری قطـره ای توسـط دولت 
بـه صـورت اجبـاری برای ۳4 اسـتان امر ضروری اسـت 
کـه بعضـی از آنهـا اجـرا نشـده اسـت و سـازمان جهاد 
کشـاورزی باید در این امر نقش بیشـتری داشـته باشد. 
نماینـده مـردم ارومیـه تاکیـد کـرد: نتایـج اقداماتی که 
بـرای احیـای دریاچـه ارومیه شـده اسـت، شـاید هنوز 
بـه صـورت ملمـوس به چشـم نمی آیـد به لحـاظ اینکه 
تـازه پروژه هـا بـه اتمـام رسـیده اسـت و آبگیـری هنوز 
صـورت نگرفتـه اسـت امـا ایـن اقدامـات می توانـد بـه 

تدریـج نتایـج مثبتـی را بـرای دریاچـه ایجـاد کند.
وی ادامـه داد: مـا نبایـد از پروژه هـای موثر و اسـتراتژیک 
نیـز غافـل بمانیـم مثـل انتقـال آب از دریـای خـزر کـه 
اجـرا نشـدن آن نشـان می دهـد کـه برنامه ریزی اساسـی 
وجـود نـدارد و دولـت نبایـد از برنامه ریـزی اساسـی برای 
احیـای دریاچـه ارومیـه، غافل شـود. نماینـدگان مجلس 
نیـز اقدامات لازم از سـوال تـا تذکر را انجام داده اسـت اما 
علیرغم اینکه بخشـی از آنچه می خواسـتیم محقق شـده 
اسـت هنـوز دریاچـه ارومیـه آب ندارد زیـرا ایـن پروژه ها 
بـه تازگی تمام شـده و انتظـار داریم تا دولـت راهکارهای 
تکمیلـی را نیـز آغـاز کنـد. ذاکـر بـا تاکیـد بـر لـزوم 
نقش آفرینـی بخش خصوصـی در احیای دریاچـه ارومیه، 
گفـت: ایـن مطالبه عموم مردم اسـت و دولـت باید بخش 
خصوصـی را نیز وارد این کار کند زیـرا هزاران آذربایجانی 
دوسـت دارنـد بـا سـهامدار شـدن در انتقـال آب از دریای 
خـزر بـه دریاچـه ارومیـه آن را نجـات بدهنـد. لـذا دولت 
بایـد بـه بخش خصوصـی امتیاز دهـد و منابـع طبیعی را 

آمـاده کنـد و حقابـه دریاچه ارومیـه را نیـز برگردانند.

نماینده مردم ارومیه: 

 نتیجه اقدامات برای احیای دریاچه ارومیه
به تدریج مشخص می شود

نماینده مجلس:

سازوکار تعیین حق بیمه سهم کارفرمایی 
کارگران ساختمانی تغییر می کند

رئیس کمیســیون اجتماعی مجلس با اشــاره به رفع ایرادات طرح اصلاح قانون 
بیمه اجتماعی کارگران ساختمانی در این کمیسیون، گفت: سازوکار تعیین حق 

بیمه سهم کارفرمایی کارگران ساختمانی را تغییر دادیم.
ولی اسماعیلی در گفتگو با مهر، درباره گزارش کمیسیون اجتماعی درباره طرح 
اصلاح قانون بیمه اجتماعی کارگران ساختمانی، گفت: مجلس مصوبه ای پیرامون 

توقف دو ســاله قانون بیمه کارگران ساختمانی داشت که با اشکالات و ابهاماتی 
از ســوی شورای نگهبان مواجه شــد؛ یکی از اشکالات اصل ۷۵ قانون اساسی و 

داشتن بار مالی بود و اعلام شد بازگشت قانون به وضعیت قبلی بار مالی دارد.
وی بیــان کرد: ایــراد بعدی به مصوبه مجلس آن بود کــه افرادی در این مدت 
با این قانون بیمه شــدند و تکلیف آن ها باید مشــخص شود. بر این اساس طرح 
اصلاح قانون بیمه کارگران ســاختمانی به کمیســیون اجتماعی مجلس ارجاع 
شــد تا ایرادات آن برطرف شود. رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس تصریح کرد: 
همچنین برخی از افراد به این مصوبه ایراد گرفتند و اعلام کردند حق بیمه سهم 
کارفرمایی کارگران ساختمانی شاغل در برخی از بخش ها تا چهار درصد حداقل 
دستمزد ماهیانه همان سال در نظر گرفته شده که این کار باعث بالا رفتن قیمت 

مسکن می شود و باید اصلاح شود.

نماینده مردم گرمی در مجلس شورای اسلامی با اشاره به تغییراتی که برای رفع 
ایرادات این مصوبه اعمال شــده اســت، گفت: ما برای برقراری عدالت، سازوکار 
تعیین حق بیمه سهم کارفرمایی کارگران ساختمانی را تغییر دادیم؛ برای مثال 
مصوب کردیم حق بیمه سهم کارفرمایی کارگران ساختمانی شاغل در شهرهای 
تا پنجاه هزار نفر جمعیت و کلانشهرها یک درصد حداقل دستمزد ماهیانه همان 
ســال و حق بیمه سهم کارفرمایی کارگران ســاختمانی شاغل در روستاها نیم 
درصد حداقل دستمزد ماهیانه همان سال شود. اسماعیلی اظهار داشت: گزارش 
کمیسیون اجتماعی درباره طرح اصلاح قانون بیمه اجتماعی کارگران ساختمانی 
در دســتورکار هفته جاری صحن مجلس اســت و بیشتر اصلاحات درباره ایجاد 
تغییر در ســازوکار تعیین حق بیمه سهم کارفرمایی کارگران ساختمانی است و 
باید ببینیم در صحن مجلس نمایندگان چه پیشنهاداتی در این زمینه می دهند.


